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Nabrander: hoe stemde Zandberg-Oost op 16 maart 2022?
De frequentie van de wijkkrant maakt het moeilijk om actueel te zijn. De gemeenteraadsverkiezingen 
liggen alweer een kleine 3 maanden achter ons en de uitslag in de gemeente Breda zal u zeker niet 
ontgaan zijn. Maar hoe stemde Zandberg-Oost precies? Daarvoor gebruiken we zoals altijd de uitslag 
van het stembureau in de Sacramentskerk. 

In Breda deden er maar 
liefst 8 nieuwe partijen 
mee met de verkiezingen. 
Een aantal “oude’ partijen 
verdween van het toneel 
of fuseerde onderling. 
De categorie ‘Overige 
Partijen” bedroeg in 2018 
6,6%, in 2022 14,6 % 
waarbij Partij voor De 
Dieren, Breda Beslist, Lijst 
Pim Fortuyn en Forum 
voor Democratie ook 
raadszetels in de wacht 
sleepten. En voorts: kijk en 
oordeel zelf!
Het opkomstpercentage in 
Breda bedroeg 47.45%.

Herinrichtingen 
Wilhelminapark-1
Het herinrichtingswerk begint op te schieten; de 
Vijverstraat is klaar en de weekmarkt staat gewoon 
weer op de oude plek. Ook de reconstructie van het 
kruispunt Parkstraat-Helenastraat-Wilhelminapark 
en het wegvak tussen deze kruising en de Vijver-
straat is klaar. Het wegdeel tot aan kantoor de Key-
zer wordt daarna voorzien van een nieuwe riolering. 
De exacte planning daarvan is nog niet bekend. Als 
deze wijkkrant verschijnt en de planning is gehaald 
dan is het wegdeel tussen de beide vijvers t/m de 
kruising Paul Windhausenweg eveneens gereed.
De kruising Paul Windhausenweg/G. Maczekstraat/
Koninginnestraat wordt in een aparte fase uitge-
voerd. Bewoners ontvangen daarover nog nader 
bericht.

Wilhelminapark-2
Besluitvorming doorgeschoven naar nieuw College 
van B&W
Naast de reconstructie van de wegen en kruispun-
ten rond de kleine vijver van het Wilhelminapark 
lagen er ook al plannen voor de herinrichting van 
het park zelf, dat nodig aan een opknapbeurt 
toe is. Een platform, bestaande uit bewoners en 
gemeenteambtenaren formuleerden eerder al een 
fraaie visie die werd aangeboden aan de (toen nog) 
wethouder Greetje Bos. Daarna werd een werkgroep 
opgericht waarin, naast leden van het platform, ook 
nog enkele nieuwe bewoners zitting namen. De 
gemeente vertaalde de visie in een schetsontwerp 
waar de werkgroep mee instemde. Op basis van het 
schetsontwerp heeft de gemeente een kostenra-
ming opgesteld. Die is uiteindelijk in april besproken 
met de interim-wethouder. De niet verrassende 

conclusie: een besluit hierover wordt doorgeschoven 
naar het nieuwe College van B&W, dat dan vervol-
gens ook een uitvoeringskalender moet opstellen. 
Duurt dus nog even!

Oranjeplein
Door vertraging in andere gemeentelijke uitvoe-
ringstrajecten kan er in september nog niet worden 
begonnen met de herinrichting van dit plein, dat 
straks verder door het leven zal gaan als Marga 
Mincoplein. Het wordt 2023!
Een klein comité heeft samen met de gemeente een 
subsidieverzoek ingediend voor de realisatie van een 
kunstobject. Dat object zal bestaat uit een lichtlijn 
die de verbinding van Breda met Ginneken symbo-
liseert, met verticale lijnen op het midden van het 
viaduct. Inpassing en materiaalgebruik worden nu 
verder uitgewerkt.
Het Ontwerpplan ligt ter inzage op de website. 
Daarop zijn inmiddels 44, overwegend positieve, 
reacties gekomen. Ook de werkgroep dient nog een 
reactie in. Meer info: kijk op
https://www.planbreda.nl/
herinrichting+oranjeplein/bekijken+vo+oranjeplein
+en+reageren/default.aspx 

Zendmast-vervolg
De groep omwonenden die een procedure startte 
tegen de plaatsing van een zendmast op het appar-
tementencomplex in de Minister Nelissenstraat ving 
tot nu toe twee keer bot: vorig jaar bij de gemeen-
telijke adviescommissie en enkele maanden geleden 
bij de rechter. De groep heeft onlangs de knoop 
doorgehakt en besloten er bij de Raad van State 
nog een derde en laatste ronde aan vast te knopen. 
Wordt dus vervolgd.

Zandberg-Oosters met elkaar in gesprek
De 60 aanwezige wijkbewoners op de informatieavond 
kregen een uitleg over de Transitievisie Warmte van de 
gemeente Breda, door de ambtenaar ‘Energie Wijken’ 
Barbet Hendriks-Punt. Dat leverde veel vragen op over 
de gemeentelijke regierol, de planning van de uitvoering, 
gebruik van het warmtenet, toepassing van waterstof 
etc. Veel vragen en opmerkingen waar de gemeente 
Breda het antwoord nog op schuldig moet blijven omdat 
die eenvoudigweg nog niet voorhanden zijn. In het 
kader van de nieuwe Warmtewet die er aan komt krijgen 
gemeenten wél de bevoegdheid om op zeker moment in 
bepaalde wijken de aardgaskraan dicht te draaien.
Maar het belangrijkste deel van de avond kwam daarna: 
in 8 groepen werd met elkaar het gesprek gevoerd over 
de feitelijke informatiebehoefte en verwachtingen van 
bewoners zélf. Gaan we het individueel oplossen of zijn 
er mogelijkheden om collectieve actie te ondernemen. 
Wat kan er op korte en wat op langere(re) termijn 
gebeuren?

Wat leverde dat op?
Vrijwel alle deelnemers vinden isolatie van hun woning 
prioriteit nummer 1 en hebben behoefte aan onafhanke-
lijke, objectieve informatie over de mogelijkheden.

 Suggestie: maak met hulp van de gemeente in ieder 
straat met een vergelijkbaar woningtype één modelwo-
ning met maximale isolatie en laat zien welke verwar-
mingsopties dat biedt. Dat biedt inzicht en inspiratie.
Een aanzienlijk aantal deelnemers pleitte voor het niet 
overhaast nemen van besluiten over de toe te passen 
techniek in de hoop den verwachting dat waterstof 
door de huidige aardgasnetten op den duur mogelijk zal 
worden.
En verder was er een oproep aan de gemeente om 
transparant te zijn, participatie nu eens echt serieus te 
nemen, met nieuwe voucheracties voor kleine energie-
besparende maatregelen te komen, een collectieve actie 
te organiseren om van alle woningen een warmtescan te 
maken, collectieve zonprojecten te ontwikkelen en het 
pleidooi om de financiële haalbaarheid niet uit het zicht 
te verliezen.
Conclusie: een prima start van het gesprek over dit 
lastige onderwerp.

Vervolgactie:
In het najaar is de werkgroep voornemens nog 2 bijeen-
komsten te organiseren:
Over een isolatieprogramma en over technische haalbare 
mogelijkheden voor verwarming van een woning.

Het gaat niet goed met de papieren wijkkranten in Breda. Na het Weekblad Nieuw-Ginneken, 
Modern Prinsenbeek en Dorpsblad Princenhage gaat mogelijk ook Koers, de wijkkrant voor Hoge 
Vucht, ophouden te bestaan. Dagblad BNDe Stem schreef er onlangs over. In enkele gevallen ver-
schijnt er dan nog een digitale versie, zoals ook bij onze buren in Zandberg-West, maar dat vinden 
wij in de praktijk geen serieuze vervangers van de papieren wijkkrant. Wat niet betekent dat de 
website geen serieus communicatiekanaal is. Daarom krijgt de wijkraad Zandberg-Oost binnen-
kort ook een nieuwe, attractievere website. In Zandberg-Oost hebben we gelukkig nog een goed 
functionerende en voor zover wij kunnen nagaan, zeer gewaardeerde papieren wijkkrant, maar ook 
hier is de basis smal. In onze optiek is en blijft het een belangrijk informatie-, communicatie- én 
bindmiddel in de wijk. Laten we dat vooral zo houden, ook al betreft het ‘slechts’ een kwartaaluit-
gave (juni-september-december-maart). 
Dus: wie het leuk vindt om af en toe een bijdrage aan de wijkkrant te leveren kan zich mel-
den bij de redactie. Je bent van harte welkom! Hoe meer zielen hoe meer vreugd.

De wijkraad Zandberg-Oost vergadert altijd op 
woensdagavond in Gemeenschapshuis De Zand-
berg. Vanaf nu ook weer fysiek. De vergaderingen 
zijn openbaar. De eerstvolgende bijeenkomst zijn 
op 29 juni en 7 september. 
U bent van harte welkom!
Verslagen van de vergaderingen en eerdere edi-
ties van de wijkkrant kunt u nalezen op de website 
van de wijkraad: www.zandbergbreda.nl. 
Let op: binnenkort treft u een geheel vernieuwde 
website aan!
De eerstvolgende wijkkrant verschijnt rond 10 
september 2022.

ZOMERFEEST 16 juli!
Op 16 juli 2022 
vindt weer 
het Zandberg 
buurtfeest 
plaats. Met 
activiteiten als 
vanouds en 
ook nieuwe die 
passen bij het 
nieuwde plein.
Kijk voor meer 
informatie op 

www.buurtfeestzandberg.nl of 
Facebook Buurtfeest Zandberg Hyacintplein

Boos!
In de vorige wijkkrant gaf Marianne Gillis uit de 
Hortensiastraat haar ongenoegen aan met de wij-
ze waarop sommige bewoners van de Wethouder 
Romboutsstraat hun auto’s in de Hortensiastraat 
parkeren vanwege plak uit de bomen, vallende 
eikels of vogelkak. De redactie ontving een brief 
van haar namens de bewoners waarin ze aangeeft 
dat niet zij alleen, maar een heel groot deel van de 
Hortensiastraat daar boos over is: “het laatste 

deel van hun straat is helemaal leeg en er is volop 
ruimte om daar te parkeren” en “bewoners uit de 
Hortensiastraat zijn dan gedwongen om óf in de 
Tulpenstraat óf in de Wethouder Romboutsstraat 
te parkeren. Dat vinden wij niet zoals het hoort. 
Als je in een straat met bomen gaat wonen 
moet je ook de consequenties daarvan nemen 
en niet een ander met dat probleem opzadelen”. 
Waarvan akte.

 Breda  Z’berg-Oost  Z’berg-Oost
 2022 zetels 2022 2018

VVD 23,1 % 10 25,8 % 25,5 %
D’66 14,8 % 7 23,3 % 18,5 %
CDA 9,5 % 4 5,9 % 11,9 %
GroenLinks 12,4 % 5 14,9 % 18,1 %
PvdA 10,2 % 4 10,2 % 10,4 %
SP 5,7 % 2 2,4 % 5,5 %
50+ 3,0 % 1 1,9 % 2,6 %
Breda Beslist 6,1 % 2 3,5 % 
PvDD 5,1 % 2 4,4 % 
LPF 3,5 % 1 2,3 % 
FvD 2,4 % 1 0,4 % 
Shout 0,7 %  0,5 %
CU 1,1 %  0,3 %
Buurtbel. 1,5 %  2,4 %
Volkspartij 0,8 %  0,8 %
Overige partijen    6,6 %

 
 
 
 

Voor Biologisch vlees moet u op Ginnekenweg 1 in Breda zijn
• 100% Biologisch  • 99% Glutenvrij  
• 98% Klantvriendelijk personeel en  

• 97% Van onze klanten sparen mee met ons spaarsysteem

Ginnekenweg 1, Breda, (076) 522 87 88, breda@degroeneweg.nl
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Karin & Erik Bogers
Koninginnenstraat 114

www.wijnhuisdevijver.nl
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In deze rubriek portretteren we op basis van 
interviews met bewoners steeds een van de 
straten in de wijk Zandberg-Oost. Dit is nummer 
20 in een reeks van 35.

Deze rubriek kan niet bestaan zonder de inbreng 
van bewoners. En ook nu zijn het weer 2 toevallige 
ontmoetingen met bewoners van de Franklin Roose-
veltlaan, die kleur geven aan deze straatimpressie. En 
hoewel ze een behoorlijk eind uit elkaar wonen en ook 
nog eens in zeer in zeer verschillende woningen zijn ze 
het opvallend eens over een aantal zaken: ze hebben 
geen bijzondere dingen meegemaakt in de straat, ze 
hadden weinig last van parkeeroverlast, de Zuidelijke 
Rondweg deert hen niet heel erg hoewel ze vinden dat 
er veel te veel vrachtwagens rijden en… het is er erg 
fijn wonen.

Frans Hontelé (73) woont al 55 jaar in Breda, 
waarvan 16 jaar op nummer 5bis in de Franklin 

Rooseveltlaan, het kleinste huis in de straat met 
een kleine achtertuin en onderdeel van een rijtje 
afwijkende woningen ten opzichte van de rest 
van de straat. Zijn woning is gebouwd in 1984, de 
overige huizen zijn zeer ruime jaren 30-woningen.
Frans woont alleen en houdt sinds 2012 een 
EMDR-praktijk aan huis (EMDR is een behan-
delingstherapie voor het verwerken van een 
trauma). Daarnaast is hij nog werkzaam als 
examinator voor het Nederlands Instituut voor 
Marketing. 
Frans: “Binnen in huis heb ik geen last van de 
Zuidelijke Rondweg en ik ervaar die autoweg ook 
niet echt als overlast. Tegenover mijn woning 
begint de tunnelbak en dat scheelt ongetwijfeld 
hier in het geluid. Het is hier prettig wonen en 
ik ben in dat opzicht een tevreden mens. Ik heb 
wel contact met enkele mensen in de straat, 
maar van echte sociale samenhang is hier geen 
sprake. Ik herinner me nog wel dat er in dit 
deel van de straat 2 keer een straatfeestje werd 
georganiseerd, maar dat is inmiddels een jaar of 
15 geleden”.
Tot slot wijst Frans nog wel op in zijn ogen 
gevaarlijke parkeersituatie ter hoogte van het 
Saksen Weimarplein. Auto’s parkeren daar aan 
beide zijden van de straat waardoor brandweer-
wagens moeilijk kunnen passeren.

Stadse kant
In een ander deel van de Franklin Rooseveltlaan, 
op nummer 61, wonen al ruim 22 jaar Rob en Ka-
rin Pennock in een ruime jaren 30-woning met al 
even ruime tuin. Rob (59) is IT-specialist en Karin 

(64) was verpleegkundige bij het voormalige Ignatius en 
het nieuwe Amphia ziekenhuis in Breda. De drie kinderen 
zijn de deur uit en nu ze de tijd heeft begint Karin met 
veel enthousiasme aan een moestuin waarvoor Rob op 
de oprit een nieuwe moestuinbak aan het timmeren was 
toen schrijver dezes langskwam.
Beiden zijn uiterst content met de plek waar ze wonen, 
net buiten het centrum en aan de ‘stadse kant’ van de 
Franklin Rooseveltlaan. Karin: “ik merk bij mijzelf een 
soort dorpsgevoel met de Ginnekenweg om de hoek 
en de kinderrijke buurt om mij heen. Mijn Amerikaanse 
buurvrouw die enkele jaren in Nederland is komen 
wonen is erg enthousiast over de bourgondische manier 
van leven hier en het intensieve gebruik van de fiets. Dat 
laat ze ook blijken, waardoor ikzelf mijn leefomgeving 
meer ben gaan waarderen”. Hoewel het aantal directe 
contacten in de straat beperkt is wordt er wel regelmatig 
een ‘running dinner’ georganiseerd met een groep be-
woners uit de Laan van Mecklenburg (initiatiefnemers), 
Franklin Rooseveltlaan, Waldeck Pyrmontlaan en Saksen 
Weimarlaan. Woningen van het blok waarvan de achter-
tuinen aan elkaar grenzen. Vóór corona-tijd was er ook 
wel eens een beperkt straatfeestje. Ook die draad wordt 

weer opgepakt: zo staat er ook alweer een Pinksterborrel 
op de agenda.
Van de Zuidelijke Rondweg hebben ze weinig last. Rob: 
“Wij proberen ons er niet aan te ergeren en dat lukt 
aardig. Binnen merken we er, dankzij heel dik glas in de 
ramen, weinig van” Rob en Karin zijn wel lid van de Ver-
eniging Voormalige Zuidelijke Rondweg, maar niet actief. 
Ondervinden ze dan helemaal geen hinder? 

Rob: “We meten zelf regelma-
tig de luchtkwaliteit in huis 
en de concentraties fijn stof 
blijven redelijke beperkt. De 
nieuw aangelegde geluidswal 
helpt enigszins tegen de ge-
luidshinder en zeker ’s avonds 
tegen de felle koplampen van 
auto’s. Wat ik wel constateer is 
dat er hier op de parallelweg, 
ondanks de drempels, veel te 
hard wordt gereden. Parkeer-
problemen hebben zich hier 
niet voorgedaan maar we zien 
wel dat er nu meer parkeer-
overlast is aan de kant van 
het Ginneken. Daar is betaald 
parkeren nog niet ingevoerd”.

Bijzondere minibibliotheek 
Op Koninginnestraat nummer 52 wonen Marie-Jeanne en 
Elly, nu alweer 30 jaar. Marie-Jeanne was als klein meisje 
altijd in de bibliotheek te vinden en droomde ervan ooit 
bibliothecaresse te worden. Dat gebeurde niet, maar met 
de minibibliotheek in de voortuin, komt die droom alsnog 
uit. Het moest wel een bijzonder exemplaar worden en 
zo werd het idee geboren om een miniatuur van hun huis 
te laten maken. Als ze ooit zouden moeten verhuizen dan 
kon de miniatuur van hun oude huis mee. De vraag om 
het te maken werd bij buurman Jos Schutter neergelegd, 
want ‘buurvriend’ Jos is bouwer van miniaturen zoals 
poppenhuizen, kermissen en bekende gebouwen. En nu 
dus ook van Koninginnestraat 52. 
Op 16 april werd de minibibliotheek officieel ingewijd 
met een hapje en een drankje voor de straatbewoners in 
aanwezigheid van de leden van het straatkoor 'Kir Royal'.

De bibliotheek bevat boeken en CD’s. Schroom niet om 
er eens lekker in rond te neuzen. Op dit moment zijn 
de kinder- en kookboeken flink in trek. Veel leesplezier 
gewenst!!! 

Zandberg Duurzaam/Aardgasvrij
Op maandag 16 mei was er dan eindelijk die eerste fysieke 
wijkbijeenkomst in gemeenschapshuis de Zandberg over 
het zo actuele onderwerp: hoe komen we van het aardgas 
af? Georganiseerd door de werkgroep Zandberg-Oost 
Duurzaam/Aardgasvrij, onderdeel van de Wijkraad. Alle 
wijkbewoners ontvingen een speciale flyer met de uit-
nodiging én met het verzoek om de enquête in te vullen 
die de werkgroep inzicht moet bieden in de actuele stand 
van zaken m.b.t. het energieverbruik en (voor)genomen 
maatregelen om het verbruik omlaag te brengen.

Heeft u dat nog niet gedaan, doe dat dan alsnog! 
Er gingen u inmiddels ca 90 wijkbewoners voor!
Ga naar de website van de wijkraad, op de homepagina treft 
u de knop aan die u naar de enquête leidt. Het kost niet 
veel tijd, maar zorg ervoor dat u uw verbruikscijfers gas en 
stroom over 2021 bij de hand hebt. VVE-bewoners hoeven 
alleen de categorie VVE-bewoner in te vullen (en dus niet 
VVE-vertegenwoordiger!).

Zomaar een straat 

Deze weg die de meeste inwoners van 
Breda kennen als onderdeel van de  ‘Zuidelijke 
Rondweg’ kreeg in 1930 bij raadsbesluit van de 
gemeente Ginneken de naam Ceintuurlaan, (*) 
naar zijn toekomstige functie als autoweg rond 
de stad. Het grondgebied behoorde toen nog 
tot de gemeente Ginneken. De statige laan met 
een brede middenberm van gras is ontworpen 
door ing. W.F. Schaap uit Arnhem als onderdeel 
van het gemeenschappelijk uitbreidingsplan 
van Breda, Ginneken, Bavel, Princenhage en 
Teteringen.
In 1945 werd de naam Ceintuurlaan gewijzigd in 

Franklin Rooseveltlaan, naar de Amerikaanse president die in dat 
jaar overleed: “uit erkentelijkheid voor het vele dat hij voor de vrij-
heid der volkeren heeft verricht”. De weg maakte inmiddels, na de 
annexatie van een groot deel van de gemeente Ginneken en Bavel 
door Breda in 1942, onderdeel uit van de gemeente Breda.
Aanvankelijk was de weg vooral bedoeld als ringweg op enige af-
stand van de stadskern. Maar al in 1935 sloten de gemeente Breda 
en het Rijk een overeenkomst om er een rijksweg van te maken, 
als onderdeel van rijksweg 27 (Utrecht-Breda). Daartoe moesten 
er nog wel bruggen gebouwd worden over de Mark en de Aa of 
Weerijs. De Zuidelijke Rondweg werd daarmee een combinatie van 
een stedelijke ontsluitingsweg en een rijksweg. 
(*) In historische overzichten wordt merkwaardigerwijs zowel de 
naam Ceintuurlaan als Ceintuurbaan genoemd. Wij hanteren de 
naam zoals opgenomen in het boek ‘De Straten van Breda’.
Bronnen: De straten van Breda, Gerard Otten, 1988/Breda na 750 
jaar, Sectie D, 2002/Het unieke van de eeuwenoude Bredase wijk 
Zandberg, De Gouden Cirkel, 2019.

Kankerweg
Vanaf 1963 was de hele Zuidelijke Rondweg in gebruik 

als rijksweg met als gevolg dat het aantal auto’s sterk 

toenam. Het in eerste instantie veronderstelde aantal 

van 12.000 passerende auto’s per dag steeg in 1985 echter 

al tot 91.000. De situatie wordt onhoudbaar en de weg 

krijgt dan ook al snel de naam ‘Kankerweg”. De Actie-

groep Zuidelijke Rondweg A58 onder leiding van Jos van 

der Maas roert zich hevig, organiseert protestbijeenkom-

sten waarbij het er niet bepaald zachtzinnig aan toegaat 

en komt met een alternatief voorstel. Maar de gemeente 

Breda trekt haar eigen plan.

In 1989 wordt dan eindelijk een nieuwe autoweg geopend 

ten zuiden van de stad (A58) en wordt de Zuidelijke 

Rondweg weer een gewone stedelijke rondweg. 

Het aantal passerende auto’s daalt sterk en bedraag mo-

menteel ca. 36.000 met een groeiverwachting van max. 

15%. Volgens recente tellingen van onderzoeksbureau 

Antea, in opdracht van de gemeente Breda, is 4% van het 

aantal auto’s doorgaand verkeer. 

Maar opnieuw komen bewoners in het geweer, nu in de 

Vereniging Voormalige Zuidelijke Rondweg, die acties 

organiseert gericht op vermindering van de overlast op 

het gebied van milieu en leefbaarheid. De omwonenden 

willen minder geluidsoverlast, minder trillingen en minder 

uitstoot van fijnstof. De gemeente Breda past de snelheid 

op dit wegvak aan van 70 tot 50 km/u, plaatst een ge-

luidsscherm en gaat de tunnelbak vergroenen. Dit laatste 

in combinatie met de aanstaande ‘verbouwing’ van het 

Oranjeplein (straks Marga Mincoplein). Maar daarmee is 

het dossier Zuidelijke Rondweg ongetwijfeld niet definitief 

gesloten.

Vervolg op volgende pagina

Vervolg 'Zomaar een straat, Zandberglaan'

Frans Hontelé Rob en Karin Pennock
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Van Goorstraat 8 
4811 HJ Breda
076 888 25 55 
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Met inmiddels 
3 vestigingen in 
Zandberg en Ginneken
is Altijd Lente hét 
kinderdagverblijf 
in Breda-Zuid.
  
Kom snel kijken, 
bel naar een van onze
prachtige plekken:
• Ginnekenweg 327,
 (076) 560 06 18
• Wilhelminastraat 2,
 (076) 522 08 30
• Parkstraat 6,
 (076) 785 79 16


